
سال پنجم2    سیاسـت  
شماره 1497 a r m a n m e l i . i r

 دوشنبه 
1401 .12 .01

29   رجب     20/1444  فوریه     2023

کــوتــــاه

  آرمان ملی – احسان اسقایی: 
نام ساترا مدتی است بسیار شنیده 
می شود. ساترا همان سازمان تنظیم 
مقررات صوت و تصویر فراگیر در 
فضای مجازی که به اختصار ساترا 
شک  بدون  می شود.  شناخته 
جدی  رقیب  خانگی  شبکه های 
صداوسیما هستند و چندان پربیراه 
این  افزایش مخاطبان  نیست که 
پلتفرم ها در عین کاهش مخاطبان 
قابل  جام جم  برای  صداوسیما 
قبول نباشد. ساترا هر از چندگاهی 
ایراداتی را متوجه فیلیمو، نماوا و 
 28 مثلا  می کند  پلتفرم ها  دیگر 
دی ساترا در خصوص انتشار بدون 
مجوز سریال نمایش خانگی سقوط 
اطلاعیه ای را منتشر کرد: »در پی 
ادامه انتشار غیرقانونی و بدون مجوز 
مجموعه نمایشی سقوط به اطلاع 
تنظیم  سازمان  می رساند  عموم 
مقررات صوت و تصویر فراگیر در 
فضای مجازی )ساترا( بر اساس وظیفه 
قانونی خود، همزمان با انتشار خبر 
تولید این سریال از سکوی فیلیمو 
درخواست کرد برای دریافت مجوز 
تولید و انتشار این مجموعه نمایشی 
پیش  روز  چند  اما  کند.«  اقدام 
سخنگوی قوه قضائیه در خصوص 
شکایت ساترا وابسته به صدا و سیما 
شد،  منتشر  فیلم نت  و  فیلیمو  از 
حال پس از گذشت چند روز اعلام 
شده که این قرار منع تعقیب برای 
این پلتفرم ها صادر شده است. بر 
این اساس ظاهرا بعد از ثبت شکایت 

ساترا نسبت به اتهام اخلال در نظم و 
آسایش عمومی و فعالیت تجاری در 
زمینه تولید، تکثیر و عرضه نوارهای 
صوتی و تصویری بدون اخذ مجوز، 
دادسرای فرهنگ و رسانه قرار منع 

تعقیب صادر کرده است. 
 تلاش مجلس 

لایحه  در  دولت  که  حالی  در 
بودجه ۱۴۰2، هیچ بودجه و تکلیف 
بودجه ای برای ساترا قرار نداده، 
کمیسیون  در  مجلس  نمایندگان 
تلفیق، بدون آنکه تعریف دقیقی از 
صوت و تصویر فراگیر ارائه دهند، 
خواستار تصویب آیین نامه تخلفات 
سکوهای انتشار صوت و تصویر فراگیر 
از سوی صداوسیما و پس از آن اعمال 
قانون و یحتمل جذب جریمه های 
احتمالی شده اند. این اتفاقی است که 
با توجه به نبود قانون شفاف، تعریف 
دقیق و طرح شکایات و درگیری های 
متعدد این سازمان با نهادهای قانونی 
همچون وزارت ارشاد و مرکز ملی 
فضای مجازی، شبهه اجرای طرح 
صیانت دو را مطرح می سازد، چرا 

که به اعتقاد ساترا هر محتوای صوتی 
و تصویری در اینترنت، فراگیر و 
نیازمند مجوز و نظارت محسوب 
می شود. کمیسیون تلفیق بررسی 
لایحه بودجه سال ۱۴۰2، صداوسیما 
را موظف کرد پیش نویس آیین نامه 
فعالیت ساترا را تهیه و در اختیار 
مجلس قرار دهد. این بند برای تبدیل 
شدن به قانون، باید در صحن علنی 
مجلس به تصویب برسد. جدال میان 
سازمان تنظیم مقررات رسانه های 
صوت و تصویر فراگیر )ساترا( و 
پلتفرم های صوتی و تصویری در 
ماه های اخیر دوباره اوج گرفته و در 
حالی که صداوسیما به دنبال مسدود 
کردن برخی از VODهاست، این 
پلتفرم ها تاکید می کنند ساترا هنوز 
قانون مصوب مجلس برای فعالیت 
خود ندارد. حالا به نظر می رسد 
کمیسیون تلفیق بررسی لایحه بودجه 
در تلاش است با افزودن بندی به این 
لایحه، روند ارتقای جایگاه ساترا را 
تسریع کند.  سال گذشته نیز ساترا 
تلاش کرد در قانون بودجه، مسئولیت 

تولید محتوا در فضای مجازی را با 
دریافت بودجه چندهزار میلیاردی 
از آن خود کند که با مخالفت مواجه 
شد میانه بهمن ماه امسال که رئیس 
صداوسیما در نامه ای به رئیس جمهور 
خواستار فیلتر شدن فیلیمو شده 
بود، معاونت تدوین مقررات و امور 
حقوقی ساترا نیز بیانیه ای صادر کرد 
و بر مواضع قبلی اش تاکید کرد. در 
این بیانیه با اشاره به اینکه نظارت 
سازمان صدا و سیما و ساترا به عنوان 
ساختار تخصصی ایجادشده توسط 
سازمان صدا و سیما برای نظارت 
بر صوت و تصویر فراگیر مبتنی بر 
قانون است، آمده است: اخیرا برخی 
اشخاص، شبهاتی را در خصوص 
جایگاه قانونی و مسئولیت سازمان 
صداوسیما به عنوان مسئول صدور 
مجوز و نظارت بر تولید و توزیع 
آثار نمایشی مطرح کرده اند که در 
این خصوص باید گفت طبق قانون 
اساسی، قانون اداره صداوسیما و 
سایر اسناد بالادستی، سازمان تنظیم 
مقررات رسانه های صوت و تصویر 
فراگیر در فضای مجازی )ساترا(، 
متولی صدور مجوز و تنظیم مقررات 
و نظارت بر انتشار صوت و تصویر 
فراگیر در فضای مجازی است. حال 
به نظر می رسد در صورت تصویب 
این بند در بودجه و نهایتا تصویب 
لایحه ساترا در مجلس، طرف حساب 
VODها مشخص می شود و این نهاد 
زیرمجموعه صداوسیما قانونا می تواند 

تنظیم گر این بخش باشد. 

یــادداشـــت
زلزله بیخ گوش ماست

نعمت احمدی
 استاد دانشگاه

دولت با جام جم همراه نمی شود  

مجلس دایه مهربان تر از مادر ساترا!
بودجه ساترا چقدر تعیین می شود

 آرمان ملی: معاون وزیر امور خارجه درباره 
سفر رئیس جمهور به چین اظهار داشت: سفر 
رئیس جمهور به چین از لحاظ پروتکلی یک سفر 
رسمی در بالاترین سطح بود. ملاقات های بسیار 
مهمی با شی جین پینگ رئیس جمهور چین، 
نخست وزیر و رئیس پارلمان داشت. همچنین 
جلسه ای با اقتصاددانان و ابر شرکت های چینی 
داشتند که شرکت های چینی حضور داشته و 
مسائل شان را مطرح کردند و رئیس جمهور نیز 
اعلام کرد که در ها باز است، پروژه ها مشخص 
است، اگر موانعی باشد تلاش می کنیم رفع 
شود. مهدی صفری در مورد ارتباط این سفر با 
موضوع سند 2۵ ساله همکاری های چین و ایران 
گفت: حدود ۹ ماه پیش در سفر وزیر خارجه 
به چین و همچنین در پایان ملاقات دو وزیر 
خارجه اعلام شد که این سند جامع اجرایی شود، 
اما به خاطر مسائل کرونا اقدام چندانی صورت 
نگرفته بود، بنده اخیرا سفری به چین داشتم 
که به خاطر شرایط -۷ 8 روزی هم در قرنطینه 

بودیم. وی با اشاره به اینکه بیش ترین محصولات 
صادراتی ما اغلب کشاورزی است، تصریح کرد: 
در این مدت تلاش کردیم مجوز یکسری از 
محصولات کشاورزی از جمله سیب، کیوی، 
لبنی، مرکبات و زعفران را از چین بگیریم. در 
مورد ساخت مسکن، انرژی های پاک، حمل و 
نقل، کشاورزی و موضوعات دیگر در جریان این 
سفر گفت وگو ها انجام و اسنادی نیز به امضا رسید 
که اگر پی گیری شود، شاهد تحول خواهیم بود. 
معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه با 
اشاره به همکاری های منطقه ای اظهار داشت: 
یکی از موارد همکاری های منطقه ای؛ شانگهای 
است که در خرداد ماه سال ۱۴۰2 در هند به 
عضویت کامل در می آییم. در مورد بریکس 
هم طرف چینی ایران را پذیرفت که از ایران 
برای عضویت در بریکس حمایت خواهد کرد. 
معاون وزیر امور خارجه همچنین در ارتباط با 
سطح تعامل چین با دولت سیزدهم در مقایسه 
دولت های گذشته چگونه ارزیابی می شود؟ 

تصریح کرد: سیاست دولت ها فرق می کند، 
همیشه تاکید کردم که باید سیاست خارجی 
ما وابسته به دولت ها نباشد، حاکمیتی باشد که 
با یک دولت جهت ما عوض نشود، در این دولت 
گرایش محکمی به کشور های آسیایی وجود دارد 
همچنین آفریقا و اروپا. دولت هم اعلام کرده بود 
همسایگان در اولویت قرار دارند و همین سیاست 
دنبال می شود و طرف چینی هم متوجه این 
مساله است؛ بنابراین سطح روابط عالی است. 
صفری همچنین درباره علاقه مندی چینی ها 
برای کار کردن با ایران تاکید کرد: معتقدم اقتصاد 
چین اول است، آمریکایی ها پول چاپ می کنند. 
ما در منطقه خلیج فارس و دریای عمان 22۰۰ 
کیلومتر ساحل داریم، چین ۶ و نیم میلیون بشکه 
نفت را از این منطقه می برد آیا فقط تامین انرژی 
مهم است یا امنیت آن هم مهم است؟ کشوری 
مثل جمهوری اسلامی ایران امنیت انرژی را هم 
تامین می کند و این یکی از مواردی است که ایران 

می تواند شریک استراتژیک باشد. 

معاون وزیر امور خارجه: 
ایران می تواند شریک استراتژیک چین باشد

  ابلاغ قانون یادداشت 
تعهدات ایران 

رئیس مجلس شورای اسلامی قانون 
یادداشت تعهدات جمهوری اسلامی ایران 
در راستای کسب جایگاه دولت عضو در 
سازمان همکاری شانگهای را برای اجرا ابلاغ 
کرد.  محمدباقر قالیباف در دو نامه جداگانه 
به حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم 
رئیسی رئیس جمهور، دو قانون مصوب 
مجلس را با عناوین ذیل جهت اجرا ابلاغ کرد. 
نخست؛ قانون یادداشت تعهدات جمهوری 
اسلامی ایران در راستای کسب جایگاه دولت 
عضو در سازمان همکاری شانگهای و دوم؛  
قانون اصلاح قانون برقراری عدالت آموزشی 
در پذیرش دانشجو در دوره های تحصیلات 

تکمیلی و تخصصی.

دخالت در امور داخلی 
کشورها

یک عضو شورای نگهبان گفت: دعوت 
از وابستگان رژیم سابق توسط مقامات 
آلمان در کنفرانس امنیتی مونیخ، مصداق 
بارز دخالت آشکار در امور داخلی کشورها 
است. عباسعلی کدخدایی در توییتر نوشت: 
»دعوت از وابستگان رژیم سابق توسط 
مقامات آلمان در کنفرانس امنیتی مونیخ، 
مصداق بارز دخالت آشکار در امور داخلی 
کشورها است و مسئولیت بین المللی دولت 

آلمان را در پی دارد.« 

 جوانان ما می توانند
 به کارهای بزرگی دست بزنند 

رئیس سازمان بازرسی کل کشور اظهار 
کرد: جمهوری اسلامی، مردمی دارد که 
در این کره خاکی بی نظیر هستند؛ مردمی 
که انقلاب اسلامی را به پیروزی رساندند، 
تثبیت کردند و با وجود همه مشکلات و 
تحریم ها همچنان در مقابل استکبار جهانی 
با همه اعوان و انصار، ایستادند، از استقلال 
کشورشان حفاظت می کنند، حماسه ای 
مثل 22 بهمن ۱۴۰۱ را رقم زدند و جنگ 
ترکیبی توطئه های دشمن را در عرض نیم 
روز خنثی کردند. ذبیح ا... خدائیان گفت: به 
برکت نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران، 
جوانان ما به این خودباوری رسیده اند که 
می توانند به کارهای بزرگی دست بزنند که 
در دنیا نمونه ندارد. وی تصریح کرد: باید 
دست به دست هم دهیم تا عقب ماندگی ها 
جبران شود و قطعا دانشگاه در این زمینه 

می تواند نقش محوری را ایفا نماید. 

 گشت های مشترک 
نظارت بر بازار 

وزیر دادگستری درباره نحوه نظارت بر 
سفرهای نوروزی گفت: دولت یک لایحه دو 
فوریتی را به مجلس ارسال کرده که هدف 
آن تشکیل سازمان بازرگانی و تنظیم بازار 
است چراکه کار تنظیم بازار به معنای نظارت 
و قیمت گذاری و هم بازرسی که به تعزیرات 
برای رسیدگی به تخلفات منتهی شود اکنون 
چند نهاد متولی دارد. امین حسین رحیمی با 
اشاره به ارائه لایحه تشکیل سازمان بازرگانی 
و تنظیم بازار به مجلس تصریح کرد: اگر این 
طرح مصوب شده و سازمان مذکور تشکیل 
شود، آن گاه امر نظارت و بازرسی در همه 
زمینه ها متمرکز می شود. در واقع با این 
کار، یک نهاد مسئول است و به گزارش های 
نظارت و بازرسی رسیدگی می کند. وی 
ادامه داد: ما با فرض اینکه این سازمان فعلًا 
تشکیل نشده است، طرحی را برای ایام نوروز 
تدوین کردیم تا گشت های مشترک در 
تعزیرات، وزارت جهاد کشاورزی و وزارت 
صمت را فعال کنیم. این هماهنگی انجام 
شده تا گشت های مشترک نظارت بر بازار به 
زودی فعال شده تا نظارت بیشتری بر بازار 

صورت گیرد. 

 مذاکرات تهران و ریاض 
از سرگرفته خواهد شد

نخست وزیر عراق در سمیناری در حاشیه 
نشست امنیتی مونیخ با تاکید بر اینکه عراق 
کلید حل مشکلات منطقه است گفت که 
ایران همسایه ماست و روابط تاریخی با 
آن داریم. محمد شیاع السودانی اظهار 
کرد: برقراری روابط متوازن و متعادل با 
ایران و آمریکا بر اساس قاعده منافع ملی 
عراق امری مطلوب است. نخست وزیر 
عراق درخصوص مذاکرات تهران و ریاض 
نیز گفت که تلاش ها برای نزدیک کردن 
رویکردهای ایران و عربستان ادامه دارد و 
به زودی دیدارهای دو طرف از سر گرفته 
خواهد شد.  همچنین وزیر امور خارجه 
عربستان نیز گفت: که خواهان بازگشت 
ایران به توافق هسته ای هستیم اما این 
بازگشت باید با رویکردی جامع و با مشارکت 
کشورهای شورای همکاری خلیج)فارس( 
باشد. فیصل بن فرحان همچنین گفت که 
موضع عربستان در روابطش با تهران روشن 
است و ما درحال گفت وگو با این کشور 

هستیم. 

طرح های مصباح مانع 
غافلگیری راهبردی در 

جنگ ترکیبی است

  معاون هماهنگ کننده ارتش به 
نتایج شورای عالی تعالی معنوی و 
بصیرتی اشاره کرد و اظهار داشت: 
ارتقای بصیرت دینی و انقلابی، 
معنویت و ولایتمداری در کارکنان 
ارتش و خانواده آنان، ارتقا روحیه و 
توان رزمی ارتش ناشی از ارتقای 
مولفه هایی مانند بصیرت دینی و 
انقلابی کارکنان و خانواده آنان، 
ارتقای هم افزایی و همکاری بین 
سازمان های فرماندهی و عقیدتی 
سیاسی، ایجاد تحریک و رقابت 
بین ادارات عقیدتی سیاسی ارتش، 
نظام مندسازی فعالیت های فرهنگی 
عقیدتی سیاسی، افزایش مسئولیت 
پذیری و پشتیبانی فرماندهان از 
اقدامات فرهنگی، تقویت وحدت 
و صمیمیت بین نیروهای مسلح 
و خوشایندسازی محیط خدمتی 
کارکنان وظیفه بخشی از مهم ترین 
 نتایج فعالیت های این شوراست. 
امیر دریادار حبیب ا... سیاری تاکید 
کرد: با توجه به وجود جنگ نرم با 
استکبار جهانی و برای جلوگیری 
ازغافلگیری راهبردی و ارتقای توان 
رزم برای مقابله با تهدیدات در ابعاد 
اجرایی  ترکیبی،  مختلف جنگ 
شدن طرح های مصباح اثربخش 
است. اجرای طرح های مصباح مانع 
غافلگیری راهبردی و ارتقای توان 

رزم ما می شود. 

ویـــــــژه
 تشدید تقاضای ارز به خاطر سود ۳۰ درصدی

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه دولت فعلی نباید دوباره در دام نرخ ارز ترجیحی بیفتد، 
گفت: اکنون هر ثبت سفارش ارز ترجیحی ۳۰ درصد سود برای 
فرد دارد و این موضوع تقاضای ارز را تشدید کرده است.به گزارش 
فارس محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی در چهارمین همایش سالانه انجمن مالی ایران 
که در دانشگاه اصفهان برگزار شد، اظهار کرد: در شرایط فعلی، 
حل مسائل در نظام اجرایی یکی از مسائل مهم اقتصاد کشور است 
که برای رفع آن نیاز به یک تشکل تخصصی در این حوزه وجود 
دارد.وی افزود: اولویت مهم امروز ما سیاست های ارزی است که 
بر سایر متغیرهای اقتصادی در کشور سایه انداخته و اگر تصمیم 
خوبی برای آن گرفته نشود، منجر به تکرار اشتباهات گذشته 
می شود؛ بنابراین نیاز به یک نگاه حرفه ای و تخصصی بر مبنای 
مبانی علمی، تجربه سایر کشورها و قانون در این زمینه وجود دارد.

  آرمان ملی – یاسمین طالقانی:  هر اقدام 
احمدی نژاد جالب است حتی اتومبیلی که 
داشت. این پژو ۵۰۴ سفید که متعلق به محمود 
احمدی نژاد است، در زمان ریاست جمهوری وی 
برای ساخت مسکن برای معلولان به مزایده 
گذاشته شد که حاشیه های زیادی به همراه 
داشت. حالا مسئولان بهزیستی می گویند این 
خودرو بدون اینکه آورده ای برای معلولان داشته 
باشد، گوشه پارکینگ بهزیستی خاک می خورد. 
محمود احمدی نژاد سی ام آبان سال 88 در 
همایش تجلیل از خیرین مسکن ساز اعلام کرد 
که »خودروی شخصی خود را برای مشارکت در 
طرح نهضت تامین مسکن معلولان و مددجویان 
به حراج  بهزیستی،  پوشش سازمان  تحت 
می گذارد.« او یک پژو ۵۰۴ داشت اسفندماه 
سال 8۹ رسانه های مختلف داخلی و خارجی 
خبر دادند که یک ایرانی با پرداخت 2 میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون تومان خودروی شخصی دکتر 
محمود احمدی نژاد را که به منظور تأمین مسکن 
معلولان به مزایده گذاشته شده بود خرید. در 
همین راستا هفته نامه حمید رسایی نماینده 
حامی دولت در مجلس شورای اسلامی در شماره 
اخیر خود اینطور از ثروت افسانه ای این خریدار 
خودروی قدیمی خبر می دهد: شنیده شده است 
فردی که خودروی احمدی نژاد را خریداری کرده 
است در سال های گذشته تنها دارایی اش یک 
سوله بوده که به عنوان انبار و کارهای کوچک 
صنعتی استفاده می کرده است. به تدریج نامبرده 
از طریق ارتباطات مختلف دولتی به ثروت کلانی 
دست پیدا می کند. وی در حال حاضر ۳۰درصد 
سهام بانک گردشگری و ۳۴درصد بانک سامان 
و بخشی از سهام ایران خودروی تبریز و شرکت 
هواپیمایی آتا را دارد. سوئیچ پژوی ۳۴ ساله دکتر 
احمدی نژاد به شخصی به نام ایثاری که اعلام شد 

وکیل خریدار خودرو است، تحویل شد. از سوي 
دیگر پیش از این نیز برخی سایت های خبری 
مدعی شده بودند خریدار کاپشن احمدی نژاد 
که پیشنهاد ۵۴ میلیون تومان برای این خرید 
را داده بود و گفت وگوهایی نیز با رسانه ها درباره 
اقدام خیرخواهانه خود داشته، فردی است به نام 
»مهدی ابراهیمی زاده« که فعالیت پررنگی در 
صنعت برج سازی و البته صنعت کنکور دارد. 
مهدی ابراهیمی زاده متولد شهر بن در آلمان در 
مراسم تحویل خودروی رئیس جمهور خطاب 
به برنده مزایده اظهار داشت: من به عنوان یکی 
از دوستداران و علاقه مندان به رئیس جمهور 
ایران خریدار خودروی شخصی وی بودم. وی 
همچنین اظهار داشت: پیشنهاد ۱۵۰هزار 
یورویی بالغ بر 22۵ میلیون تومان از طرف من 
برای خرید خودروی رئیس جمهور بوده است. 
ابراهیمی زاده همچنین گفت: در اختیار داشتن 
کاپشن رئیس جمهور من را برآن داشت تا با 
پرداخت ۵۴میلیون تومان آن را به دست بیاورم. 
سال ۹۰ هفته نامه ۹ دی حمیدرسایی اعلام کرد 
که خریدار خودروی محمود احمدی نژاد هزار و 
2۰۰ میلیارد تومان به شبکه بانکی ایران بدهکار 
است. عباس سلیمی نمین، از دیگر فعالان 
سیاسی اصولگرا نیز در واکنش به این مزایده 
گفت، اسفندیار رحیم مشایی، معاون محمود 
احمدی نژاد »با همکاری شخصی که با او به 
کارهای اقتصادی مشغول است، دست به این 
بازی مسخره ]فروش خودروی احمدی نژاد[ 

زده است.« 
 خودروی گران تر از خودروی ترامپ

سال ۹۹ برخی سایت ها نوشتند ترامپ در 
حالی که به روزهای پایانی ریاست جمهوری 
خود نزدیک می شود، خودروی فراری لوکسش 
را به حراج گذاشت. هر از چند گاهی می بینید 

اتومبیل هایی که متعلق به افراد مشهور بودند 
به حراج گذاشته  می شوند. آخرین نمونه، این 
کوپه قرمز فراری F۴۳۰، 2۰۰۷ است که متعلق 
به دونالد ترامپ است. فراری ترامپ که به 
 Mecum Auctions عنوان بخشی از حراج
Kissimmee 2۰2۱ ارائه شد، تخمین 
زده می شود قیمت آن بین ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار 
دلار باشد. البته مشخص نیست که شرایط 
حال حاضر ترامپ چگونه بر قیمت آن تأثیر 
 Mecum می گذارد. در لیست حراج های
اشاره شده است که این خودرو همراه با امضای 
ترامپ با کپی عنوان اصلی و آدرس برج ترامپ 
در شهر نیویورک است. این در حالی است 
که خودروی پژوی ۵۰۴ محمود احمدی نژاد، 
رئیس جمهور سابق ایران به قیمت دو میلیارد 
و پانصد میلیون تومان به فروش رسیده بود. 
خریدار خودروی شخصی آقای احمدی نژاد 
یک شرکت بود که بنا به خواسته مدیران آن، 
از آن نام برده نشده است. خبر فروش پژوی 
سفیدرنگ محمود احمدی نژاد که در دوران 
ریاست جمهوری او کمتر مورد استفاده قرار 
گرفته است، پس از به نمایش گذاشته شدن 
در نخستین نمایشگاه بین المللی خودروهای 
کلاسیک و مدرن در منطقه آزاد اروند منتشر 
شد. با توجه به اینکه ارزش دلار در سال ۱۳8۹ 
حدود ۱۰۰۰ تومان بود، با یک محاسبه 
ساده مشخص می شود که ماشین محمود 
احمدی نژاد به قیمت 2 میلیون و ۵۰۰ هزار 
دلار به فروش رفته است. قیمتی که ۵ برابر 
بیشتر از ارزش فعلی خودروی فراری ترامپ به 
شمار می آید. آقای احمدی نژاد پیش تر با اعلام 
خبر حراج خودروی خود، هدف از این کار را 
کمک به تامین مسکن مددجویان و نیازمندان 

اعلام کرده بود. 

 قرار بود آورده ای برای معلولان شود اما خاک می خورد

ماشین احمدی نژاد مشتری ندارد!

 سفر دانشجویان به خارج 
نیم درصد هم نیست

گفت:  علوم  وزیر  معاون   
 ۴۰ انقلاب  پیروزی  از  قبل 
درصد دانشجویان ایرانی برای 
اینکه بتوانند به سطح علمی و 
دانشگاهی راه پیدا کنند به خارج 
کشور سفر می کردند که در حال 
حاضر به نیم درصد هم نمی رسد.

به گزارش  مهر به نقل از وزارت 
علوم، هاشم داداش پور در سخنان 
پیش از خطبه های نماز جمعه 
بیرجند در مسجد جامع مصلی 
المهدی )عج( افزود: در دانشگاه 
بیرجند نیز دانشجویان خارجی 
جذب شده اند و دانشگاه باید 
اثر خود را از جغرافیای ایران به 
جغرافیای گسترده تر جهانی ارتقا 

دهد.

 پیوند رژیم صهیونیستی 
و داعش طبیعی است

 سخنگوی وزارت امور خارجه، 
حملات رژیم صهیونیستی علیه 
اهدافی در دمشق و حومه آن از 
ساختمان های  برخی  جمله 
مسکونی را که  منجر به شهادت  
و زخمی شدن جمعی از شهروندان 
بی گناه سوری گردید، به شدت 
محکوم کرد.  ناصر کنعانی با اشاره 
رژیم  جدید  حملات  توالی  به 
صهیونیستی و حملات گروهک 
تروریستی داعش علیه ملت سوریه، 
پیوند و هماهنگی این دو موجودیت 
تروریستی را پیوندی طبیعی و ذاتی 
خواند که در شرایط مواجهه ملت 
سوریه با آثار زلزله ویرانگر دو هفته 
قبل، در صدد تشدید آلام و رنج و 
مصیبت مردم این کشور هستند. 
کنعانی سکوت کشورهای غربی 
نسبت به نقض مکرر حاکمیت و 
تمامیت سرزمینی سوریه از سوی 
را  صهیونیستی  متجاوز  رژیم 

شرم آور خواند. 

  زلزله خیز بودن مناطقی مانند جغرافیایی که هم اکنون 
ترکیه و سوریه با زلزله ای به قدرت ۷/۷ ریشتر در آن رخ داد و 
چندین ده هزار نفر را به کام  مرگ برد و بعد از آوار برداری ها 
معلوم و مشخص خواهد شد که چه تعداد افراد بی گناه که 
می توانستند در صورت رعایت مقرراتی ایمنی زنده بمانند، 
اکنون در این جهان نیستند؛ باعث می شود یک بار هم که شده 
نگاهی دقیق به گذشته تاریخی منطقه در باب زلزله بیندازیم. 
در کتاب های جغرافیایی ده ها زلزله ویرانگر ثبت شده است. 
پرسش این است که با توجه به سابقه تاریخی زلزله هایی که هر 
چند مدت یک بار اتفاق می افتد چرا نباید در اندیشه بود که در 
برابر زلزله کاری کرد. شهر تبریز زلزله خیز ترین منطقه ایران 
است که بارها بر اثر زلزله ویران شده است. اردیبهشت ۱۱۰۰ 
شمسی زلزله ای با قدرت ۷/۷ ریشتر همانند زلزله ترکیه، تبریز 
را لرزاند و در آن سال یعنی ۳۰۱ سال قبل بیش از ۴۰ هزار 
نفر کشته شدند.  در سال ۱۱۵8 زلزله دیگری در همین اندازه 
تبریز را با خاک یکسان کرد. شمار کشته شدگان را این بار2۰۰ 
هزار نفر اعلام کردند. در تبریز بیش از ۵۰ هزار نفر کشته 
شدند. پس لرزه های آن تا سه الی چهار سال ادامه داشت. در 
یکی از سفرنامه ها در این باره نوشته شده است که سخت ترین 
آنها )زلزله ها( در سال ۱۷2۱ اتفاق افتاد و 8۰ هزار نفر جمعیت 
این شهر را از بین برد. این واقعه در زمان شاه سلطان حسن 
صفوی به وقوع پیوست و زمانی بود که یک افغان فتنه جو 
اصفهان را محاصره کرده بود. التظام السلطنه در این باره 
می نویسد در ۱۷2۱ میلادی تمام شهر تبریز خراب شد و 2۵۰ 
هزار نفر از سکنه این شهر تلف شدند. با نگاهی به سوابق زلزله 
قرن 2۱ در جهان با تکیه بر ابداع روش ها در ساخت و ساز 
منازل و ساختمان ها که تا اندازه ای توانسته ویرانگری زلزله 
را کنترل کند،  به چند زلزله بزرگ در قرن 2۱ اشاره می شود. 
اولین زلزله ویرانگر قرن 2۱ در هندوستان در 2۶ ژانویه سال 
2۰۰۱ به وقوع پیوست که قدرت آن ۷/۷ ریشتر بود و آماری 
که دولت از تعداد تلفات داد رقم 2۰ هزار نفر بود دومین زلزله 
قرن 2۱ متأسفانه در ایران به وقوع پیوست زلزله ویرانگر بم در 
سال ۱۳82 به بزرگی ۶/۳ ریشتر در ساعت ۵ صبح روز جمعه 
۵ دی ماه به مدت ۱2 ثانیه بم و مناطق اطراف آن را لرزاند. بم 
یکی از تاریخی ترین شهرهای ایران است. بم در این تاریخ بیش 
از ۱۰۰ هزار نفر جمعیت داشت و آمارها از کشته ها متفاوت 
است از 2۶ تا ۳۴ هزار نفر آمار را از کشته شدگان ارائه داده اند 
چون در این ماه از سال جمعیت مهاجر شهر بم به علت مطلوب 
بودن هوا بیش از دیگر فصول سال است. رئیس شورای بم از 
ویرانی ۱۰۰ درصد خانه ها یاد کرد و از کشته شدن بیش از ۵۰ 
هزار نفر از مردم بم و شهر های اطراف سخن گفت و بیش از 
2۰۰ هزار نفر هم زخمی شدند.  سال 2۰۰۴ زلزله ای با قدرت 
۹ ریشتر اندونزی را به لرزه درآورد مرکز زلزله در سوماترا بود 
که منجر به بزرگ ترین سونامی تاریخ قرن 2۱ تا این زمان با 
امواجی به ارتقاع ۳۰ متر و سرعتی برابر با ۷۰۰ کیلومتر طول 
امواج سونامی بر ساعت گردید. جمعیتی بیش از 2۳۰ هزار نفر 
در زلزله و سونامی کشته شدند و تنها ۱۷۰ هزار نفر در اندونزی 
فوت شدند. پاکستان هم از زلزله های اول قرن 2۱ مصون 
نماند. در سال 2۰۰۵ منطقه کشمیر پاکستان لرزید و تلفات 
آن ۷۳ هزار نفر بود. سه و نیم میلیون نفر بعد از زلزله آواره 
شدند. زلزله بعدی در چین اتفاق افتاد که 8۷ هزار نفر فوت 
کردند. قدرت این زلزله ۷/8 ریشتر بود. در سال 2۰۱۰ منطقه 
هاییتی با زلزله ۷ ریشتر لرزید و شهر پرتوپرنس خسارت های 
فراوانی دید مجموع قربانیان این زمین لرزه بیش از ۳۰۰ هزار 
نفر شد.  این زمین لرزه فعلا در قرن 2۱ خونبار ترین زلزله 
است. با نوسازی جزیره هاییتی در سال 2۰2۱ در همین 
جزیره زلزله ای با قدرت ۷/2 ریشتر یعنی دو دهم ریشتر 
بیش از زلزله قبلی به وقوع پیوست که این بار به رغم ویرانی 
82۰۰ ساختمان تعداد کشته ها ۱2۰۰ نفر بود که با عدد ۳۰۰ 
هزار نفر زلزله 2۰۱۰ کاملا متفاوت است. یکی از بزرگ ترین 
زلزله های 2۰۱۷ در ژاپن اتفاق افتاد. هنوز زلزله ای با قدرت ۹ 
ریشتر در مناطق مسکونی ثبت نشده است. این زلزله در عمق 
22 کیلومتری زمین به وقوع پیوست.  مدت لرزه سه دقیقه 
طول کشید. این زلزله ۱۵۰۰ کشته و ۶۰۰ نفر مجروح و ۳۰۰۰ 
نفر ناپدید داشت. البته این تخریب و کشتار بر اساس زلزله نبود 
این کشته ها و تخریب ها بر اساس سونامی رخ داد. سونامی ای 
که موجب تخریب نیروگاه هسته ای فوکوشیما شد. مقدار کم 
تلفات این زلزله به رغم بزرگی ۹ ریشتری آن قدرت تکنولوژی 
ژاپنی ها را می رساند. زلزله ترکیه آخرین زلزله قرن 2۱ است. 
آیا وقت آن نرسیده که مناطق زلزله خیز خصوصا گسل های 
فعال در کشورهایی مانند ایران که شناخته شده هستند و در 
گذشته های نه چندان دور هم فعال شدند را بررسی کنیم؟ اگر 
ترک ها مانند ژاپن ساختمان های خود را ضد زلزله می ساختند 
آیا تلفات اکنون در این حد بود؟ زلزله بیخ گوش ماست. بشر 
به سر پناه نیاز دارد. زلزله دشمن ساخت و سازهایی است که 
بدون توجه به زلزله خیزبودن منطقه مثل قارچ می رویند. تصور 
زلزله برای تهرانی که ساختمان های دوره قاجار هم در آن پا 
برجاست، دردناک است. باور بفرمایید زلزله بیخ گوش ماست. 


